
TŘINEC – V panelákovém bytě o velikos-
ti 2+1 v Třinci zatím žijí manželé Radek 
a Romana Kocyánovi, kteří se rozhod-
li poskytovat domov opuštěným dětem. 
Léto by už však měli trávit v novém šes-
tipokojovém rodinném domku s vel-
kou kuchyní a jídelnou, vybudovaném 
v osadě Karpentná přesně na míru pěs-
tounské rodině.

„Kocyánovi jsou naše ideální cí-
lová skupina. Mají dva vlastní vět-
ší kluky, osvojené děvčátko a rádi 
by získali do pěstounské péče i dal-
ší děti z dětského domova. Pochopi-
telně, v paneláku na to mohou zapo-
menout,“ řekl bývalý staříčský štajgr 
Ivo Sysala, jenž ve sdružení Filadel-
fie – Přístav Oldřichovice pomáhá 
pěstounům.

Židovské tance, poezii,
harfu, pozoun, ukulele
a ještě další vystoupení
slibuje velká benefi ce
chystaná na 7. dubna

do třineckého Hutníka.
A nadace těžební společnosti zase 

přispívá na tyto chvályhodné aktivity. 
„Jsou opakovaným a vytrvalým part-
nerem. Ano, dostávali jsme peníze i od-
jinud, a taky milion. Ale nikdo jiný než 
Nadace OKD nám neposkytl miliono-
vou částku na výstavbu nových domů 
pro pěstouny hned dvakrát a navíc dva-
krát více než stotisícovou částku na za-
jišťování terénních poradenských slu-

žeb spojených s pěstounskou péčí,“ po-
chvaloval si Sysala.

Naposledy z toho byla velká sláva 
na Festivalu v ulicích, doprovodného 
programu Colours of Ostrava 2011, 
kde zástupci Filadelfi e přebírali „milio-
nový“ šek. Právě za tyto peníze zaháji-
li další projekt s názvem Můj nový do-
mov, jehož vyvrcholením bude nastěho-
vání Kocyánových do nového bydlení. 
Hrubá stavba už stojí.

„Je to celkem pátý dům, který takto 
stavíme na zelené louce. Dva jsou v Old-
řichovicích, tři v Karpentné,“ doplnil 
Sysala s tím, že projekt Můj nový do-
mov podpoří sami pěstouni a jejich dě-
ti. Totiž účastí v benefi čním koncertu 
„Ozvěny jara pro Filadelfi i“, který bude 
7. dubna od 17 hodin ve sborovém do-
mě Hutník v Třinci. Radek Lukša

Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Pěstouny čeká v létě stěhování
z paneláku do nového bydlení
Filadelfie-Přístav Oldřichovice staví díky Nadaci OKD už pátý domek pro rodinu s osvojenými dětmi

Nadace má 53 nápadů pro sídliště
Lidé chtějí hřiště, klubovny i komunitní centrum z bunkru. Podmínkou je, aby se sami zapojili

OSTRAVA – Nový program Nadace OKD 
s názvem Sídliště žije, který chce zapo-
jit obyvatele sídlišť do oživení veřejných 
prostor, sklidil mimořádný ohlas. Své 
nápady na zkvalitnění života na sídliš-
tích do něj přihlásilo 53 organizací z ce-
lé České republiky, od Karviné, Orlové 
a Ostravy přes Prahu až po Ústí nad La-
bem. Dokonce i některé obce, jež žádné 
sídliště nemají.

„Šanci na podporu budou mít jen pro-
jekty, které počítají se zapojením míst-
ních obyvatel. Když si lidé navrhnou, 
co by chtěli vybudovat, a pak se na tom 
budou podílet svou prací, je zaděláno 
na úspěch,“ řekl Jiří Suchánek, ředitel 
Nadace OKD, která při přípravě progra-
mu využila dobré příklady z celého svě-
ta. „Máme informace o podobných ini-
ciativách v Bratislavě, Kodani nebo New 
Yorku. Řekli jsme si, že když to zvládnou 
tam, půjde to i u nás,“ dodal Suchánek.

Zástupci města i občanských inici-
ativ nejčastěji posílali návrhy na vybu-
dování sportovních hřišť nebo multi-
funkčních mezigeneračních kluboven, 
nechybí také originální záměry, napří-
klad nápad přeměnit starý bunkr na ko-
munitní centrum pro kulturní akce.

Problematika života na sídlištích 
je v Česku dlouhodobě podceňova-
ná, paneláky tak často slouží jen ja-
ko noclehárny s nebezpečím rozvoje 
kriminality nebo vandalismu. Podle 
statistik přitom žije na sídlišti kaž-
dý třetí člověk, ve velkých městech 
na Ostravsku a Karvinsku až 90 pro-
cent lidí. To je jeden z hlavních důvo-

dů, proč se chce Nadace OKD zamě-
řit na oživení sídlištních prostor, kte-
ré často zejí prázdnotou. Aktuality 
a zajímavosti o programu zveřejňuje 
nadace na internetových stránkách 
www.sidlistezije.cz.

Mezi nejlepší projekty rozdělí nadace 
5 milionů korun, výsledky zveřejní v po-
lovině května. vs

Jak loni pomáhaly nadační peníze

Do obnovy sídlišť se stále více zapojují obyvatelé. Takto to vymysleli v Kodani.
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Hrubá stavba rodinného domku v Třinci-Karpentné...
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...do něhož se nastěhují Kocyánovi.

Centrum pro rodinu a sociální péči Ostrava
Děti ve speciální škole dělají velké pokroky
OSTRAVA – Prostřednictvím osobní 
asistence umožňujeme konkrétní sku-
pině dětí a mladých lidí s kombinova-
ným zdravotním postižením, aby moh-
li navštěvovat speciální základní školu. 
Osobní asistent se snaží tyto žáky pod-
porovat ve vzdělání, v rozvoji schopností, 
dovedností i komunikace. První pololetí 
školního roku bylo v některých ohledech 
velmi úspěšné, zejména v komunikaci 
nastaly velké pokroky. Ročně poskytuje-
me osobní asistenci až 58 dětem a mla-
dým lidem, v pořadníku máme dalších 
25 žadatelů. Letos bychom chtěli ale-
spoň některým z nich umožnit, aby se 

začlenili mezi své vrstevníky, docháze-
li do školy, a také nabídnout všem nové 
možnosti trávení volného času.

Pavla Kadlecová, zástupce koordinátora

FOKUS Vysočina Pelhřimov
Nový přepravní vůz hodně pomohl
PELHŘIMOV – Chráněné dílny mohou 
od září využívat nový přepravní vůz Ford 
Transit, novinkou ve výrobním progra-
mu opravárenské dílny se stala dřevě-
ná stavba zahradního altánu. Zúčastni-
li jsme se veletrhu Rehaprotex v Brně, 
zrealizovali vánoční výstavu výrobků, dí-

ky autu se v září lidé s vážným duševním 
onemocněním zúčastnili setkání zdra-
votně postižených v Chotěboři. I letos 
chceme udržet chráněná pracovní mís-

ta a umožnit tak pracovní seberealizaci 
i lidem se zdravotním hendikepem. Rádi 
bychom zrealizovali novou službu – ko-
munitní chráněné bydlení pro lidi s váž-
ným duševním onemocněním, kteří ještě 
nedokážou samostatně bydlet, ale rádi 
by se osamostatnili i v této oblasti. Plá-

nujeme i další zajímavé akce, například 
rekonstrukci kuchyně v Denním stacio-
náři pro mentálně postižené v Chotěboři.

Jana Kropáčková, projektová manažerka

ZIP Havířov
Hlavy, kluby i ulice se vyvětraly
HAVÍŘOV – Cílem projektu „Větrat je třeba 
– v klubu i na ulici“ bylo vzdělávání a sdí-
lení formou konference pro lidi, kteří pra-
cují v nízkoprahových klubech a na ulici 
s mládeží, často i s dětmi z hornických ro-
din. Konferenci pořádáme každým rokem, 
loni proběhla již pošesté, z toho počtvrté 
jako několikadenní pobyt v hezkém pro-
středí. Vždy probíráme aktuální témata, 
která práce s mladými lidmi přináší. Kon-

ference se povedla, účastníci si pochvalo-
vali zejména odborný přínos a atmosféru, 
kterou jsme na Hostýně společně vytvoři-
li. Přijelo 46 lidí z 15 organizací. Hlavní cí-
le, tedy vyvětrat hlavy, kluby i ulice, vzdě-
lat se, sdílet a načerpat energii, byly nejen 
dle zpětných vazeb splněny a ti, co v oboru 
zůstávají, se už těší na další ročník.
Adam Podstavka, vedoucí kontaktní pracovník

Připravil: Petr Sobol


